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Den 7. december 2023 

 

 

Spørgsmål 

Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 10.-11. december 2023 samt eventuelle 

sager, hvortil der søges mandat i Europaudvalget.  

 

Svar 

Jeg vil gennemgå dagsordenen for rådsmødet for 

landbrug og fiskeri den 10. til 11. december 2023. Jeg 

forelægger syv punkter på dagsordenen, som alle 

forelægges til orientering.  

 

Punkt 1 handler om fiskerimuligheder for Nordsøen, 

Skagerrak og Kattegat i 2024.  

 

Jeg forelagde sagen til forhandlingsoplæg i 

Europaudvalget den 17. november. Nu er vi så nået 

dertil, hvor forhandlingerne skal afsluttes i Rådet.  

”Det talte ord gælder” 

Offentligt
MOF Alm.del - Bilag 166

Miljø- og Fødevareudvalget 2023-24
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Der var en politisk drøftelse på rådsmødet i 

november. Den bar præg af, at forhandlingerne med 

Norge og UK fortsat var i gang.  

 

Derfor var fokus på de interne bestande, herunder ål, 

og vigtigheden af at sikre samme tilgang ved 

anvendelsen af de flerårige planer. 

 

Der er nu opnået enighed om en bilateral aftale 

mellem EU og UK for 2024. Forhandlingerne mellem 

EU og Norge for 2024 er også næsten på plads, og der 

er enighed om kvoteudvekslingen. 

 

Der er i disse dage forhandlinger mellem EU, UK og 

Norge om den trilaterale aftale for 2024, som blandt 

andet omfatter torsk og sild i Nordsøen og Skagerrak.  

 

Så der er stor aktivitet helt op til rådsmødet. Vi håber, 

det også lykkes at blive enige om denne aftale inden 

rådsmødet.  
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Der er sket fremskridt i de tekniske afklaringer. Der 

er også kommet forslag til kvoter for flere interne 

bestande, herunder kvote for torsk og rødspætte i 

Kattegat og tunge i Skagerrak og Kattegat.  

 

Der er også drøftelser af fastsættelse af nye kvoter for 

rødtunge, skærising og slethvar i Skagerrak og 

Kattegat. 

 

For torsk i Kattegat har Kommissionen foreslået en 

kvote på 55 tons. Det er en reduktion på 43 procent i 

forhold til i år.  

 

Der har også været afholdt møde mellem 

Østersølandene om ål.  

 

Det bliver vanskelige forhandlinger på rådsmødet, 

som allerede begynder søndag. Men vi håber på at nå 

i mål, så der er klarhed over kvoterne fra nytår. 
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Punkt 2 handler om fiskerimuligheder for 

Middelhavet og Sortehavet i 2024. Da der ikke er 

nogen direkte danske fiskeriinteresser på spil, vil jeg 

henvise til samlenotatet.  

 

Punkt 3 er forslaget om nye genomteknikker i forhold 

til planter, som jeg forelagde til forhandlingsoplæg i 

Europaudvalget den 17. november i år.  

 

Forslaget er nu på dagsordenen for rådsmødet i 

december med henblik på generel indstilling i Rådet, 

men det er meget usikkert, om det lykkedes. 

Forhandlingerne fokuserer på fem emner.  

 

Det første er økologi. Fra dansk side arbejder vi for, 

at de såkaldte NGT 1 planter skal tillades i økologien.  
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Der ser der dog ikke ud til at være flertal for i Rådet. 

Derfor skal vi have fundet andre løsninger, så 

økologien får andel i gevinsterne ved NGT og ikke 

rammes af unødvendige byrder.  

 

Det andet spørgsmål handler om mærkning af 

fødevarer og foder. Med forslaget lægges der 

udelukkende op til mærkning af fødevarer og foder 

fra NGT 2 planter.  

 

Men nogle medlemslande ønsker også mærkning af 

fødevarer og foder, som indeholder NGT 1 planter. 

Da disse planter er sammenlignelige med 

konventionelle planter, stiller Kommissionens 

forslag ikke krav om mærkning.  

 

Det er vigtigt at holde fast i denne del af forslaget for 

ikke at sende et misvisende signal til forbrugeren. 
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Det tredje spørgsmål handler om nationale 

dyrkningsundtagelser. Visse meget skeptiske 

medlemslande ønsker mulighed for at kunne forbyde 

dyrkning nationalt, ligesom det er med GMO.  

 

Nationale dyrkningsundtagelser vil bryde med 

principperne for det indre marked. Men vi er ikke 

helt afvisende over for, at det kan indgå som en del af 

et endeligt kompromis, hvis det kun er NGT 2.  

 

Det fjerde spørgsmål handler om patenter. Patenter 

er dog ikke reguleret i NGT-forslaget, men i 

patentlovgivningen. 

  

Endelig er der et ønske fra visse medlemslande om, 

at planter, der er resistente over for herbicider, ikke 

skal kunne verificeres som NGT 1. Det forventes nok 

at blive en del af kompromiset. 
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Det er svære forhandlinger. Men jeg håber, at vi kan 

finde et godt kompromis i Rådet, så forhandlingerne 

med Europa-Parlamentet kan begynde tidsnok inden 

starten på Parlamentets valgkamp i marts.  

 

Punkt 4 og 5 handler om forslaget om 

planteformeringsmateriale og forslaget om forstligt 

formeringsmateriale. Rådet er ikke nået langt i sine 

forhandlinger, så det er alene en status fra 

formandskabet.  

 

Fra dansk side støtter vi generelt forslagene. Jeg vil 

derudover henvise til samlenotatet.  

 

Punkt 6 er om de strategiske planer under den fælles 

landbrugspolitik. Kommissionen har udarbejdet en 

rapport om gennemførelsen af de strategiske planer i 

2023, som er det første år under den seneste 

landbrugsreform. Det er en omfattende rapport, som 

ministeriet vil udarbejde en sammenfatning af. 
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Grundlæggende vil der fra medlemslandenes side 

være stor fokus på at sikre mere enkle og effektive 

procedurer, når de strategiske planer skal tilpasses.  

 

Punkt 7 handler om markedssituationen for 

landbrugsvarer, som nu er relativt stabil, efter vi så 

store prisudsving som følge af den russiske invasion 

af Ukraine.  

 

Samhandlen med Ukraine forløber dog stadig ikke 

problemfrit. Polske vognmænd har siden starten af 

november i år blokeret flere grænseovergange 

mellem Polen og Ukraine. Det sker i protest mod 

ukrainske lastbilchaufførers adgang til EU.  

 

Polen og Ungarn opretholder desuden fortsat 

nationale importrestriktioner over for 

landbrugsvarer fra Ukraine. Fra dansk side støtter vi 

åben og gnidningsfri adgang for ukrainske 

landbrugsvarer til EU.  
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---o0o--- 

 

Under siden sidst vil jeg kort nævne, at 

Kommissionen netop har fremlagt forslag om 

transport af dyr samt forslag om hunde og katte.  

 

Vi havde gerne set en bredere dyrevelfærdspakke, 

som Kommissionen havde lovet. Så det vil vi gentage 

over for Kommissionen. 
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